



# Buletin

Jamadil Awal 1446H/November 2024

# ACIS



## Kesejahteraan dan Kebajikan Ummah

eISSN 2600-8289



9 77 2600 8280 01

# Persaudaraan Islam Menjamin Keamanan Hidup Bermasyarakat



Oleh:

**Dr. Mohd Kamel bin Mat Salleh**

Pensyarah Kanan Akademi Pengajian Islam Kontemporari (ACIS), UiTM Cawangan Negeri Sembilan, Kampus Seremban.

Al-Quran sebagai rujukan utama Tamadun Islam sarat dengan pelbagai mesej menyeru ke arah perpaduan dan kesatuan ummah. Melalui wahyuNya, Allah S.W.T berfirman yang bermaksud *“Dan berpegang teguhlah kamu sekalian kepada tali Allah (agama Islam) dan janganlah kamu bercerai berai, dan kenanglah nikmat Allah kepada kamu ketika kamu bermusuh-musuhan (semasa jahiliyah dahulu), lalu Allah menyatukan di antara kamu (sehingga kamu bersatu-padu dengan nikmat Islam), maka menjadilah kamu dengan nikmat Allah itu orang-orang Islam yang bersaudara”* (Surah Ali Imran: 103).

Berdasarkan ayat ini, Allah S.W.T menyeru umat manusia supaya bersatu padu dan kesannya dapat apabila terbentuknya sebuah umat yang menjunjung dasar persahabatan dan persaudaraan. Pengajaran dalam setiap ajaran Islamlah yang menjadi dasar kepada pembentukan umat yang bersaudara dan bersatu walau dari pelbagai rumpun bahasa dan kebudayaan, kepercayaan dan adat, warna kulit atau sempadan negara.

Justeru apabila umat Islam diikat dengan satu syahadah dan kesatuan akidah, maka inilah pengiktirafan yang diakui sendiri Pencipta makhluk itu sendiri iaitu Allah S.W.T. melalui firmanNya yang bermaksud *“Sesungguhnya orang-orang yang beriman itu adalah bersaudara”* (Surah al-Hujurat: 10).

Al-Quran juga menunjukkan kesan buruk persengketaan agar menjadi pengajaran yang tidak wajar diulangi samada melalui bentuk penceritaan atau pernyataan umum. Dalam sambungan ayat 103 Surah Ali Imran, Allah S.W.T berfirman maksudnya *“Dan janganlah kamu menjadi seperti orang-orang (Yahudi dan Nasrani) yang telah bercerai berai dan berselisih (dalam agama mereka) sesudah datang kepada mereka keterangan-keterangan yang jelas nyata (yang dibawa oleh Nabi-nabi Allah). Dan mereka yang bersifat sedemikian, akan beroleh azab seksa yang besar”* (Surah Ali Imran: 105).

Dalam ayat yang lain Ia turut memberi amaran kesan bahaya persengketaan melalui FirmanNya juga yang bermaksud *“Dan taatlah kamu kepada Allah dan rasulNya, dan janganlah kamu berbantah-bantah, kalau tidak nescaya kamu menjadi lemah semangat dan hilang kekuatan kamu, dan sabarlah (menghadapi segala kesukaran dengan cekal hati), sesungguhnya Allah beserta orang-orang yang sabar”* (Surah al-Anfal: 46).

Golongan yang berpuak-puak dan sering bersengketa diisyaratkan oleh Allah S.W.T sebagai mencontohi perbuatan golongan musyrik. Ini disebut dalam al-Quran seperti maksud firmanNya *“Hendaklah kamu (wahai Muhammad*

*dan pengikut-pengikutmu) sentiasa rujuk kembali kepada Allah (dengan mengerjakan amal-amal bakti) serta bertakwalah kamu kepadaNya, dan kerjakanlah sembahyang dengan betul sempurna, dan janganlah kamu menjadi dari mana-mana golongan orang musyrik. Iaitu orang-orang yang menjadikan fahaman agama mereka, mereka berselisih mengikut kecenderungan masing-masing serta mereka pula menjadi berpuak-puak, tiap-tiap puak bergembira dengan apa yang ada padanya (dari fahaman dan amalan yang terpesong itu)”* (Surah al-Rum: 31-32).

Seperti yang ditegaskan di awal perbincangan, sesungguhnya kesatuan, kesepakatan dan perpaduan adalah faktor kepada pembentukan umat terbaik. Pengiktirafan Allah S.W.T bahawa umat Islam adalah umat terbaik dijelaskan melalui firmanNya dalam al-Quran yang bermaksud *“Kamu (wahai umat Muhammad), adalah sebaik-baik umat yang dilahirkan bagi (faedah) umat manusia, (kerana) kamu menyuruh berbuat segala perkara yang baik dan melarang daripada segala yang salah (buruk dan keji), serta kamu beriman kepada Allah (dengan sebenar-benar iman)”* (Surah Ali Imran ayat 110).

Menurut ayat ini, pengiktirafan umat Islam sebagai umat terbaik mestilah memenuhi tiga syarat iaitu umat ini mestilah menjalankan tugas menyeru kepada kebaikan, mencegah perlakuan mungkar dan beriman kepada Allah dengan iman yang sah, benar dan sempurna. Syeikh Wahbah al-Zuhayli dalam tafsirnya menyebut, apabila tiga syarat ini tidak lagi dipenuhi, maka pujian Allah kepada umat Islam sebagai umat terbaik akan hilang dan akan menjadi punca kepada kejatuhan umat Islam secara keseluruhannya. Ciri ini menyamai sifat yang dimiliki oleh sebahagian ahli kitab kerana mereka adalah golongan yang tidak mencegah kemungkaran yang berlaku di sekeliling mereka, beriman dengan sebahagian isi al-Quran serta kitab terdahulu. Bahkan mereka secara jelas menerima kerasulan sebahagian nabi seperti Nabi Musa dan Nabi Isa tetapi menolak kerasulan Nabi Muhammad S.A.W.

Dalam ayat lain, Allah S.W.T turut memberi pengiktirafan bahawa umat Islam adalah umat pilihan dan sifat ini turut menepati ciri-ciri umat terbaik seperti pernyataan dalam ayat yang disebut di atas. Maksud firmanNya *“Dan demikianlah (sebagaimana Kami telah memimpin kamu ke jalan yang lurus), Kami jadikan kamu (wahai umat Muhammad) satu umat pilihan lagi adil, supaya kamu layak menjadi orang yang memberi keterangan kepada umat manusia (tentang yang benar dan yang salah), dan Rasulullah (Muhammad) pula akan menjadi orang yang menerangkan kebenaran perbuatan kamu”* (Surah al-Baqarah: 143).

Merujuk kepada fakta sejarah, punca kepada pergeseran yang membawa kepada perpecahan sesama umat Islam berpunca daripada perbalahan pendapat yang akhirnya

menjadikan umat Islam terpecah kepada pelbagai fahaman politik, fanatik mazhab dan kekelaruan pemikiran. Bahkan ketika hayat Nabi S.A.W. masih ada dan para sahabat sentiasa berada di sekelilingnya, baginda telah memperingatkan umat Islam tentang bahaya perpecahan dan perbalahan. Di dalam peristiwa Haji Perpisahan tahun ke-9 Hijrah, ketika baginda S.A.W. menyampaikan khutbahnya kepada para sahabat yang ikut serta dalam perhimpunan tahunan tersebut baginda bersabda yang bermaksud *“Janganlah setelah kematianku kamu kembali kepada kekufuran, saling bertelagah dan berbunuh-bunuhan sesama kamu, sesungguhnya aku telah tinggalkan kamu sesuatu yang mana jika kamu berpegang teguh dengannya nescaya kamu tidak akan sesat selamanya iaitu Al-Quran dan Sunnah nabiNya”*.

Selepas kewafatan Baginda S.A.W., ruang berlakunya perselisihan semakin melebar. Sewaktu berlakunya peperangan di antara tentera-tentera Saidina Ali dengan tentera-tentera Muawiyah, keadaan umat Islam sudah berpecah tetapi masih dalam peringkat yang boleh diselamatkan. Saidina Ali sebagai khalifah yang haq telah memerangi tentera-tentera Muawiyah yang memberontak. Apabila kemenangan jelas kepada tentera-tentera Saidina Ali, Muawiyah yang berasa tenteranya hampir akan kalah, telah melakukan helah dengan mengangkat al-Quran di hujung tombaknya dan menyeru kepada perpaduan.

Saidina Ali yang menyedari helah Muawiyah meminta tenteranya meneruskan peperangan tetapi sebilangan tentera Ali mula keliru dan mendesak Saidina Ali menghentikan peperangan walaupun ada juga yang menyokong tindakan Saidina Ali. Saidina Ali tidak mampu lagi menahan desakan tentera-tenteranya yang seperti akan membentuk perpecahan yang lebih besar, terpaksa mengarahkan tenteranya menghentikan peperangan. Lantaran itu satu pertemuan untuk merangka perdamaian telah dilangsungkan. Tentera Muawiyah telah diwakili oleh Amru Al-As, seorang anak muda yang pintar dan Ali telah diwakili oleh Abu Musa al-Asyaari, seorang yang alim, jujur tetapi agak berumur.

Apabila pertemuan dilangsungkan, mereka membincangkan tentang formula untuk perpaduan. Amru telah mencadangkan supaya kedua-dua pihak mengumumkan dahulu perletakan jawatan khalifah supaya dapat dipilih semula seorang khalifah yang baru yang boleh diterima oleh semua umat Islam sama ada penyokong Saidina Ali ataupun Muawiyah. Abu Musa al-Asyaari bersetuju dan meminta Amru mengumumkan perletakan jawatan Muawiyah. Amru telah mengatakan bahawa dia menghormati Abu Musa yang lebih tua dan lebih elok sekiranya Abu Musalah yang mengumumkan dahulu perletakan jawatan Saidina Ali.

Sebagai seorang tua yang cintakan perdamaian dan tidak mempunyai buruk sangka sesama Islam, Abu Musa dengan secara rasmi telah mengumumkan perletakan jawatan Saidina Ali sebagai khalifah. Sebaik sahaja Abu Musa mengumumkan perletakan jawatan Ali, Amru pun mengisytiharkan bahawa segala perpecahan telah dapat diselesaikan memandangkan Ali telah meletakkan jawatannya dan tidak wujud lagi masalah dua orang khalifah yang bertentangan. Amru dengan rasmi telah mengumumkan bahawa Muawiyah bin Abu Sufyan adalah khalifah yang sah. Begitulah bagaimana permulaan perpecahan yang amat dahsyat di kalangan umat Islam bermula apabila pihak yang tidak berpuas hati dengan perlantikan Muawiyah telah menyalahkan Saidina Ali dan menghalalkan darah kedua-dua Ali dan Muawiyah dan membentuk kumpulan Khawarij.

Sementara penyokong-penyokong Muawiyah bergembira dengan kemenangan dan kebijaksanaan pemimpin mereka, penyokong-penyokong Saidina Ali yang setia telah melahirkan golongan Syiah yang mengutuk sekeras-kerasnya tindakan Muawiyah yang telah merampas haq Allah iaitu jawatan khalifah yang disandang oleh Saidina Ali.

Akhirnya perbalahan siasah makin merebak dan menjadikan umat Islam sehingga kini berpuak-puak dan sering berbalah sesama sendiri. Tidak dapat dinafikan bahawa berbeza pendapat dalam sesuatu perkara adalah suatu yang tidak dapat dielakkan, tetapi janganlah sampai ke tahap permusuhan yang akhirnya merugikan umat Islam itu sendiri.

Jalan keluar kepada permasalahan ini telah dijelaskan lebih awal oleh Baginda S.A.W. yang menyarankan kembali kepada al-Quran dan al-Sunnah. Setiap lapisan masyarakat perlu mempunyai agenda penyatuan dan perpaduan umat ini lebih-lebih lagi mereka yang diberi tanggungjawab memikul amanah kepimpinan. Pihak kerajaan perlu merangka strategi secara holistik dan diturunkan kepada agensi kerajaan yang lain di peringkat kementerian mahupun di peringkat negeri. Pertubuhan bukan kerajaan atas kapasiti yang ada juga perlu menjadikan nilai perpaduan dan penyatuan ummah itu sebagai keutamaan. Begitu juga pengurusan di peringkat pusat pengajian tinggi dan sekolah perlu sama-sama menggembelng tenaga berganding bahu bagi mewujudkan masyarakat Malaysia yang bersatu padu ini.

Semoga pelbagai program yang dijalankan dapat merapatkan jurang yang sebelum ini melebar dan membuka ruang persepakatan sesama umat Islam ke arah melahirkan umat contoh dan terbaik serta menjunjung nilai-nilai terpuji saranan agama bagi merealisasikan pembentukan generasi Islam yang cemerlang, gemilang dan terbilang.